
גילוידעת

בשבוע בו אנחנו מציינים 26 שנים לכליאתו של יהונתן פולארד, קורא הרב הלל הורוביץ 
להתאחד ולפעול יותר למען שחרורו של היהודי שהקריב את עצמו למעננו

אחי יהונתן
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הרב אליקים לבנון מסביר כמה חשוב להבין את שורש התנהגותו של הילד בכדי לעזור לו
ליאורה מינקה על מעמד האישה בציבור הדתי לאומי במדור אחד על אחד
זיוה קוסטינר מדגישה את חשיבות התמיכה המשפחתית בדרך ליציאה ממשבר

השילוב המוזר
הרב מנחם בורשטיין על סמיכותו של כ"ט בנובמבר לפרשת וישלח
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הנהג והרכב הדו-גלגלי

"רוכב אופנוע נפגע קשה"; "רוכב אופניים נהרג". לצערנו אנו שומעים וקוראים 
לעתים תכופות על תאונות קשות שבהן מעורבים רוכבי רכב דו-גלגלי.

יש לזכור כי ארבעת הגלגלים של המכונית גורמים ליציבותה על הכביש ולהגברת 
הבטיחות, אך בדרך נוסעים גם כלי רכב דו-גלגליים עם מנוע, כגון אופנוע, וללא 

מנוע - אופניים.
על פי החוק, גם אופניים הם רכב. הם משמשים הן לתחבורה והן להנאה ומשתמשים 

בהם ילדים, מבוגרים וקשישים.
גיל  אין הגבלת  רישיון.  ולקבל  נדרש ללמוד לרכב, להיבחן  אינו  רוכב האופניים 

למשתמשים בהם, והאופניים אינם עוברים בדיקות בטיחות כלל.
על נהגי הרכב המנועי להתייחס אל האופניים כאל כלי רכב בעל מגבלות מיוחדות. 
הם נראים פחות בשל גודלם, צלליתם קטנה והם נעלמים ב"שטחים מתים" לעיני 

הנהג. גם עצמת האור של הפנס באופניים, אם הוא קיים בכלל, חלשה ביותר.
האופניים קטנים ובעלי יכולת תמרון גבוהה. רוכביהם מנצלים יכולת זו לעקיפת 
לנסיעה  כלי-רכב,  בין  להתפתלות  ומשמאל,  מימין  איטית  בתנועה  המצוי  רכב 
בניגוד לכיוון המותר, לאי ציות לתמרורים ולרמזורים ולעוד עבירות שרוב הנהגים 

אינם מעיזים לעבור. 
הדבר דומה גם אצל רוכבי האופנועים. אופנוע מחויב בבדיקות טסט וברישוי, ורוכב 
האופנוע חייב ללמוד ולהיבחן כדי לזכות ברישיון נהיגה; אך למרות זאת נמצא כי 
גישת רוכבי האופנוע דומה לזו של רוכב האופניים. האופנוע מהיר מהאופניים 
ומרוב כלי הרכב המנועי או המסחרי, ורוכבי האופנוע מרבים לעקוף אותנו במהירות 

גבוהה משמאל - כחוק, ומימין - בניגוד לחוק.
נקפיד להשתמש שימוש תכוף במראות וכך נמנע את ההפתעה הבלתי נעימה: 

גיחתו הבלתי צפויה של רוכב האופנוע.
רוכב אופניים/אופנוע: הקפד לחבוש קסדה, הקפד על חוקי התעבורה ואל תפתיע 

משתמשי דרך אחרים.
נהג רכב 4 גלגלים ויותר: זכור - אתה גדול, חזק, מהיר ומוגן. אופניים ואופנועים 

אינם חזקים כמוך. שמור עליהם! "ל
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הדלקת נרות < ירושלים 3:59 תל אביב: 4:17  חיפה: 4:07
ירושלים 5:15 תל אביב: 5:17 חיפה: 5:14      > צאת השבת 

גליון 88
פרשת וישלח
י"ג בכסלו
התשע"ב

תמונת שער:
כחול אשר 
לא יספר מרב 
)וישלח ל"ב, י"ב(

קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל הוצאה לאור:  

הפקה ופרסומות: 
לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד

gdaat@pisrael.com      02-5350915
עריכה: טל איתן   ע. עריכת לשון: מרב הולצמן

עיצוב: תמי כהן
תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד

© כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'
 נא לא לקרוא בשעת התפילה  נא לשמור על קדושת הגיליון 

 כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים

אבי קנטרוביץ < מנכ"ל תנועה כהלכה

אביה: 09-7745758, 054-4836343 קרן  ע"י  מסובסדות  כהלכה  תנועה  של  חכמה  לנהיגה  סימולציה  סדנאות 

על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים: 

בשבוע שעבר נהרגו בכבישי ישראל 7 בני אדם. יחד נעשה לזה סוף!
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תמונת השער צולמה ע"י א.נ. פרוטסוב

רוצים לראות תמונה שצילמתם על שער גילוי דעת?  
שלחו לנו תמונה הקשורה לפרשת וישב

gdaat@pisrael.com  :למייל 
וציינו: עבור תמונת שער. 

בכל שבוע תתפרסם תמונת שער שישלחו הקוראים.
אולי זו תהיה התמונה שלכם!

הגיליון מוקדש לעילוי נשמת:
ר' אליקים גצל גולדברג ז"ל

הרב בנימין אייזנר זצ"ל
הרב אהוד ברזילי זצ"ל

הרב בנצי נמט זצ"ל
הרב חנן פורת זצ"ל

הילדה נועה נחלה כהן ז"ל

הגיליון מוקדש לרפואת 
שירה מרים בת הילה

מבצע ישראכרט: ₪35 + 250 כוכבים הנחות לועדי עובדים
מקומות מסומנים שריינו מקומכם 

המחזמר ריש לקיש | שוליית הסוחר | שר האוצר והעולה המאושר
משחקי ענק, סדנאות, להטוטנים, יצירה ועוד...

1111 פסטיבל תיאטרון יהודי

להזמנות 08-9737333
הזמנות פ"ת: 03-9125222

יום שלם של פעילויות והצגות חדשות במחיר כרטיס אחד!

פתח תקוה | היכל התרבות
שני, ל‘ כסלו | 26/12 | 10:00

נתניה | היכל התרבות
חמישי, כ“ו כסלו | 22/12 | 10:00

ירושלים | תיאטרון ירושלים
ראשון, כ“ט כסלו | 25/12 | 10:00

מודיעין | היכל התרבות, אולם עינן
שלישי, א‘ טבת | 27/12 | 10:30
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גילוידעת במלחמה כמו במלחמה
הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

למה למשוך באוזניים של הכלב?
גלויוידועהרב מנחם בורשטין - ראש מכון פוע"ה

יעקב אבינו במלאך.  בפרשתנו מסופר על המאבק של 
מאבק זה מרמז על המאבק שיש לעם ישראל ולתרבותו 
בתרבות הכללית העולמית. כתוב "ויוותר יעקב לבדו" - 
יעקב אבינו נשאר לבדו, כי בודדים הם העומדים במערכה 
כזאת. לאורך כל הדורות ועד ימינו עומד עם ישראל לבדו 
מול כל העולם, לא רק במערכה הפיסית אלא גם במערכה 
הרוחנית, כאשר עם ישראל הוא נושא הדגל של האמונה 

האמיתית בבורא עולם.

על  יעקב,  בני  של  מלחמתם  על  בפרשה  מסופר  עוד 
החרבתה של שכם ועל הריגת תושביה כנקמה על מה 
שעשה שכם בן חמור לדינה אחותם. הרמב"ם, הרמב"ן 
וכל גדולי המפרשים שואלים: מהו הבסיס ההלכתי שעל 
פיו היה מותר לבני יעקב לפגוע גם באנשים שלא היתה 

להם שייכות לחטיפתה של דינה ולהתעללות בה? 

המהר"ל בפירושו לתורה מיישב את השאלה על ידי קביעת 
עיקרון, שיש לו השלכה אקטואלית לזמננו. המהר"ל מבאר 
היתה  לא  דינה,  כשנגזלה  יעקב  במשפחת  שהפגיעה 
עבריינות של אדם פרטי, אלא פגיעה של עם אחד בעם 
אחר, כבמלחמה. הדבר מדוקדק בלשונם, שאמרו: "והיינו 

לעם אחד". משמע שעד עתה היו הם שני עמים.

כשעמים נלחמים זה בזה, העם הנתקף מגיב בפעולות 

גמול. לפעמים בפעולות גמול נפגעים גם אזרחי האויב, 
שאין להם שייכות ישירה לעבירה ולפגיעה שנעשתה על 
ידי בני עמם. היות ויש לזה גדר של פעולת גמול מלחמתית 
בין עם לעם, אין לדקדק ולבחון מי בדיוק התקיף או ביצע 

את הפשע. 

לצערנו, היום יש הרוצים לבלום את עוצמת התגובה של 
ב"חפים  פגיעה  של  בטענה  האויב,  כלפי  ישראל  צבא 
מפשע". זו רחמנות שאינה במקומה, ולמעשה זוהי אכזריות. 
אין היום עוד צבא מוסרי כמו צבא ישראל שנמנע מפגיעה 
באזרחים, אולם כשיש מלחמה ומתקיפים את עם ישראל 

יש להגיב בהתאם. 

לפעמים מזהים מחבלים שיורים מתוך בית מסוים. אפשר 
כלל,  ישירה ממטוס ללא סיכון  ידי פגיעה  לחסלם על 
ואפשר גם לשלוח יחידת חי"ר תוך כדי סיכון החיילים. על 

פי תורתנו הקדושה, חייבים לעשות כל מה שאפשר ללא 
סיכון חיילינו, אף על פי שעלולים להיפגע אזרחי האויב. חיי 
חיילינו חשובים יותר מחיי האויב. אין כאן בעיה מוסרית 
של פגיעה בחפים מפשע, אלא בדיוק להיפך! סיכון חיילים 

שלנו הוא פגיעה בחפים מפשע הגובלת באכזריות! 

השניה,  העולם  במלחמת  גם  כך.  נוהג  נורמלי  צבא  כל 
האויב.  בעורף  אזרחיות  ערים  הפציצו  הברית  בעלות 
חלק מהמלחמה הוא לחץ על אזרחי האויב, המשמשים 

כתומכי לחימה.

"חפים  של  אוכלוסיה  אין  אותנו  שתוקפים  למחבלים 
כולם  ייתכן שלא  מפשע", אלא של מחפים על פשע. 
שותפים פעילים למעשי המחבלים, אך הם ודאי מסייעים 
להם ומעודדים אותם. לכן, כאשר אין פתרון יעיל אחר, 
מותר לצבא ישראל לפגוע במי שצריך ואין לחפש עם 
פינצטה אחר מי שירה. העיקר הוא למנוע סיכון מהחיילים 

שלנו. 

אין ספק שאם צבא ישראל ינהג על פי הדרכתה של תורה, 
וטוהר הנשק האמיתי,  שהיא מוסר המלחמה האמיתי 
ועל פיה יש לפגוע באויב כדי למנוע פגיעה באוכלוסיה 
ובחיילים שלנו - הקב"ה ישבית את כל שונאינו ומדיינינו 

ונזכה לשלום אמיתי בכל מרחבי ארצנו 

אין היום עוד צבא מוסרי כמו צבא ישראל 
שנמנע מפגיעה באזרחים, אולם כשיש 
מלחמה ומתקיפים את עם ישראל יש 

להגיב בהתאם
 

תמיד שאלתי את עצמי: מה זה כ"ט בנובמבר? לא מה 
קרה בו - את זה כולם יודעים: היום שבו החליט האו"ם 
הקמת  ועל  ישראל  בארץ  הבריטי  המנדט  סיום  על 
מדינה ליהודים לאחר חלוקת הארץ. אך למה אומרים 
הרי  בנובמבר"?  ותשעה  "עשרים  ולא  בנובמבר"  "כ"ט 

לא מדובר בתאריך עברי!
יש האומרים כי הקנאות לשפה העברית, שאפיינה את 
המוסדות היהודיים ואת הציבור היהודי אז, גרמה ללידתו 

של הביטוי המוזר. 
 מכל מקום, בדקתי מה היה התאריך העברי - ומתברר 
והלאה  מהיום  אז  ה'תש"ח,  כסלו  לי"ז  אור  היה  שזה 
אנא חגגו תאריך זה. רק זכרו את דברי מו"ר הרב צבי 
יהודה: "באותו מצב, מזועזע בכל גופי, פצוע כולי וחתוך 
לגזרים - לא יכולתי אז לשמוח... בא אל ביתנו... הגאון 
ר' יעקב משה חרל"פ זצ"ל... מזועזעים ישבנו ודמומים. 
לבסוף התאוששנו ואמרנו שנינו כאחד: 'מאת ה'... זאת, 

היא נפלאת בעינינו'".
יחד עם זה, מתברר שתאריך זה חל תמיד סמוך לפרשת 

"וישלח", ולא לחינם הדברים כן. 
-אנו  מיוחד  וכל מאורע  לעידן של תקשורת,  התרגלנו 
מדווחים על קיומו. אין ספק שהמפגש בין האחים, יעקב 
ועשו, היה "סקופ" שלא היה מתפספס. על כן ברור לנו 
ההכנה  את  עושה  עשו,  את  לפגוש  האמור  שיעקב, 

המתאימה - לדורון, לתפילה ולמלחמה. 
אך מבדיקת המציאות בשטח, הסיכוי שהם ייפגשו היה 

באר  אל  אביו,  בית  לכיוון  מחרן  חזר  יעקב  הרי  אפסי. 
שבע שבארץ ישראל. עשו אולי היה באיזור הר-שעיר, 
ולמה שייפגשו? אם כך, מדוע יעקב מכניס את עצמו 

לסכנת נפשות?

חז"ל מבטאים זאת בלשון ציורית וקוראים לכך: "מחזיק 
המתגרה  לאדם  זאת  משווים  הם  דהיינו,  כלב".  באזני 

בכלב - ומסתבר שהכלב יגיב בהתאם. 
נראה את דברי המדרש המספר שבשעה ששלח יצחק 
את יעקב לפדן ארם, שיגר עשו איש אחר ששמו "אחי" 
והוא היה עם יעקב. אם כך, בהחלט תובן לנו הסיבה של 
ידווח  עשו  של  שלוחו  שהרי  למפגש,  הרבות  ההכנות 
כנראה ל"בוס" על כל התרחשות חריגה. אך מדברי המדרש 

רבה משמע שזו, בכל אופן, התגרות מיותרת.

אלא - "תתן אמת ליעקב". חייבים לומר שיעקב אבינו 

רצה לדעת, אחרי כל מה שעבר ואחרי קניית הבכורה 

וקבלת הברכות, מה ההכרעה בשטח. במיוחד כשהקב"ה 

הבטיח לו "והשיבותיך אל האדמה". יעקב גם לא ידע אם 

כוונתו של עשו כעת היא לרעה או לטובה. ואם לטובה, 

למה שיעקב יברח? כיוון שיעקב רצה הכרעה ברורה וכדי 

"להרגיש את השטח", שלח מלאכים אל עשו אחיו. 

זה גם עניין הפגישה עם המלאך של עשו. קודם לאפשרות 

המלחמה, יש מלחמת רוח. קודם למפגש יש לנפץ אשליות, 

ומהמאבק עם המלאך יוצא יעקב צולע: יש ניצחון, אך יש 

גם פגיעה - ודווקא בגיד הנשה שלמעשה אין בו טעם, 

אך בחיים הוא חיוני ועל כן נאסר באכילה.

ברחו,  עשו  עם  שהיו  האנשים  מאות  שארבע  אף  על 

עדיין יש סיכון בעשו. יעקב רק בתחילת בנייתו - ולעשו 

כבר יש אלופים: "ואלה המלכים אשר מלכו בארץ אדום 

יש מפגש  ל"א(. כאשר  )ל"ו,  ישראל"  לבני  לפני... מלך 

בין ישראל לבין אומות העולם, פעמים שאנחנו נכנעים 

ועומדים. עם הנצח אינו מפחד  אך תמיד אנו קיימים 

מדרך ארוכה.

סמוך  תמיד  יוצא  האומות  אישור  סמלי,  באופן  לכן, 

לפרשת וישלח.

ושוב - למה קוראים לזה כ"ט בנובמבר? תעיינו, אולי, 

במראי המקומות שמביא "הרב" רימון-גוגל... 

על אף שארבע מאות האנשים שהיו 
עם עשו ברחו, עדיין יש סיכון בעשו. 

יעקב רק בתחילת בנייתו - ולעשו 
כבר יש אלופים... כאשר יש מפגש בין 

ישראל לבין אומות העולם, 
פעמים שאנחנו נכנעים אך תמיד אנו 

קיימים ועומדים
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ספר 
הנשמה החסידית

אישים - מעשיות - מעשים
אלי ויזל, הוצאת ידיעות אחרונות, 503 עמודים

הגל החסידי ששוטף את צעירי הציונות-הדתית 
בגזרת  גם  אותותיו  את  נותן  האחרונות  בשנים 
הספרות. ספרי פרשנות חסידיים, סיפורים ומשלים 
אלמנטים  המשופעת  סיפורת  ואפילו  חסידיים 
חסידיים, כל אלו מוצאים את דרכם למכבש הדפוס 
בכל  אבל  מהיר.  בקצב  הספרים  לחנויות  ומשם 
הנוגע לאישים בחסידות, לא נעים להודות, הרבה 
מאיתנו לא מוצאים את ימינם ושמאלם. מי היה 
ה"חוזה מלובלין", מתי נפטר ר' נחמן מברסלב ואילו 
ספרים כתב ה"אוהב ישראל" מאפטא, אלו שאלות שרובנו לא יודעים 
לענות עליהם. בשביל למלא את חסכי-המידע הללו, מגיע אלי ויזל 

ונותן לנו שיעור מעמיק וחוויתי בתולדות החסידות. ויזל, 
חתן פרס נובל לשלום וסופר מוערך, מכנס 

מאות  החסידית"  ב"הנשמה 
מעשיות  תורות,  סיפורים, 
וחידושים של גדולי החסידות 

מהדורות הראשונים. הקריאה 
ומעבירה  וזורמת,  בספר מהנה 

מסע  של  חיה  תחושה  לקורא 
של  באירופה  החסידות,  בנבכי 

הכתיבה  אמנם  ה-18-19.  המאות 
שיטתית  לא  היא  בספר  ויזל  של 

עובדות  שסיפורים,  כך  ומאורגנת, 
ומעשיות משמשים בו בערבוביה, אבל 

הכתיבה בפורמט הזה יש בה גם יתרונות 
מסויימים. הספר מחולק לפרקים, פרק 

שקריאה  כך  חסידית,  אישיות  כל  על 
רצופה איננה הכרחית. מומלץ בעיקר למי 

שמעוניין להכיר את עולם החסידות קצת יותר לעומק.
צוריאל הורוביץ 

Horowitsuriel@gmail.com

דיסק
אגדלך / פורת נוב

למי שאהב את המקוריות האדירה של זמרי הגבעות שהפריחה מחדש 
- הרי לכם  את מוזיקה היהודית לפני כעשור 
בשורה משובחת. פורת נוב, בנו של הסופר אילן 
נוב, גדל על ברכיהם של האבות המייסדים של 
המוזיקה הגבעונית, סיני תור ושיבי קלר, יחד 
עם הזמר משה לוי וכעת לאחר עבודה של 
שנים הוא מוציא אלבום בכורה "אגדלך". גם 
הוא כקודמיו נוטף אוונגרדיות פראית-חסידית, 
אם כי יש בה נטייה אל המזרחי. כל המילים 

על טהרת הפיוטים בעיקר מן הדיוון של רבי שלום שבזי.
בדיסק הזה יצר נוב תקדים מוזיקלי: כל חבריו הגדולים חברו לביצוע 

השירים, כל אחד בשיר המתאים לו: את שיר הנושא "אגדלך", מבצע משה לוי שהשפעתו ניכרת בכל הדיסק; סיני תור מתפרק ב"קריה יפיפיה"; שיבי קלר 
מתגעגע ב"אהבת דוד" ול"הראנו חסדך" - חוברים יובל סלע וביני לנדאו. לשיר הסיום חברו כולם לביצוע מילות גאולה נדירות שחיבר שמעון הלפרין ז"ל, 
ידיד החבורה שנפטר ממחלה. גם אבא אילן יבדל"א שולב ברקע, גדי פוגאש מככב בכינור ובקיצור - פרויקט גבעוני משולב להפליא. "אגדלך" - אלבום מכונן 
שמצליח לאחד לא רק את חבורת השבט הגבעוני, אלא גם את כל אוהבי השירה היהודית בזכות מוזיקה שורשית ובריאה ובחירה טובה מילים על אהבה, 

אחדות, ואמונה בגאולה.                            יהושע שטרן - דברי שיר

השבטמדורת

השבוע לפני
יהונתן פולארד, יהודי תושב ארצות הברית, עבד באגף המודיעין של הצי האמריקאי 
ובמקביל, ריגל למען מדינת ישראל. הוא נתפס ונדון למאסר עולם בכסלו תשמ"ה. 
פולארד עסק בניתוח חומרי גלם מודיעיניים ונחשף למידע מסווג שקשור גם למדינת 
ישראל. את המידע שצבר הוא העביר למחלקת ביון במשרד הביטחון שבראשה 
עמד רפי איתן, לימים ח"כ בכנסת ישראל. במהלך עבודתו, הבין פולארד שגורמים 
במערך הביטחון הלאומי בארצות הברית מונעים מישראל חלק מהמידע שהיה 
אמור להיות מועבר אליה ופולארד העביר את המידע החסוי ישירות לישראל.  

כשנתפס, ישראל לא הודתה בכך שהוא סוכן שלה, אולם מימנה לו עורך דין. 
בשנים האחרונות מתקיים מאבק ארוך וממושך למען שחרורו של פולארד ואף 
את  לשחרר  הברית  ארצות  שעל  הברית  בארצות  בכירים  של  הסכמות  הושגו 

פולארד. 
ישראל  ולארץ  ישראל  לעם  ישוב  ויהונתן  לקיצה  תבוא  זו  שפרשה  רצון  יהי 

במהרה.

הזכות לחינוך
המנהל לחינוך הדתי לקח על עצמו לפני כשנה לאחד 
את המבחנים לישיבות ולאולפנות למבחן אחד, בכדי 
לחסוך בעליות להורים ולהקל על התהליך עבור הילדים. 
לקראת המבחן האחיד שיתקיים השנה בחודש שבט, 
מסביר ד"ר אברהם לפשיץ, ראש מינהל החינוך הדתי, 
אנחנו דוגלים בדרכו של בית הלל שאמר: "לכל אדם 
ישנה" כלומר: כל ילד זכאי לחינוך הטוב ביותר. אנו 
מלווים כל ילד כדי שיגיע למקום המתאים לו ביותר. 
כמו כן אנו מגדילים בהדרגה את יכולת ההכלה של 
ישיבות ואולפנות לקבל גם אוכלוסיות מאותגרות 
כגון חינוך מיוחד וקבוצות עולים. לשיטתנו, יש 

מקום לכולם בכל מקום שיבחרו.

תיק תקשורת 
יעדים  תקשורת   - "עמדו"ת  הספר  את  ישראל  אורות  מכללת  השיקה  השבוע 
ואתגרים" פורש בפני הקורא מחקרים מרתקים העוסקים ביחס בין התקשורת 
הישראלית לבין הציבור בארץ בכלל והציבור הדתי בפרט. בין השאר מוצג בספר 
מחקר שבדק את יחס הרבנים לעיתונות הכללית בארץ. הרב פרופ' נריה גוטל, 
נשיא מכללת אורות ישראל, מציג בספר מאמר מחקרי המברר את עמדת היהדות 

כלפי ביקורת המוטחת באדם. על פי המחקר שערך, עמדת 
היהדות בכלל ושל הרב קוק בפרט היא שהביקורת על 
אדם/ ספר היא חשובה ביותר, עד כדי כך שהרב קוק כינה 
את המבקר: "איש מלחמה בשם האמת".  עם זאת סייג 
זאת הרב קוק והבהיר שראש לכל על המבקר להכיר היטב 

את הנושא וללומדו כדבעי לפני שהוא מבקר.

ציטוט השבוע
"עתידנו אינו תלוי במה יאמרו הגויים, אלא במה יעשו היהודים..." )דוד בן גוריון(
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גיל ההתבגרות החדש
הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה 

ורב המועצה האזורית שומרון

סיפור חסידי מספר על רב שהיה מקבל קהל בחדרו. 
השמש שלו ראה שתמיד אחרי כמה שעות הוא כולו 
מיוזע, ותמה על כך. הרבי הסביר לו שכאשר בא לפניו 
כך  ואחר  אדם עם בעיה, ראשית הוא שומע אותו 
הוא מחליף בגדים ולובש את בגדי השואל, כדי להבין 
מנין נובע הקושי שלו. אחר כך הוא חוזר ולובש את 
בגדי הרבי, כדי לדעת מה להשיב. אם כן, במשך כמה 
הזיעה  ומכאן   - בגדים  שעות הוא עסוק בהחלפת 

המרובה... 

גם כאשר ילד קטן מתנהג בצורה מסוימת, אנו חייבים 
לפשוט את בגדינו וללבוש את בגדיו, כדי להבין מהיכן 

נובעת התנהגותו.

בראש ובראשונה, חובה לזכור ולהבין: ילד, תינוק - כל 
חיותו נובעת מהיחס שהוא מקבל מהוריו. כמו תינוק 
יונק הניזון מחלב אמו, כך גם כאשר הוא גדל הוא ניזון 
מתשומת הלב של הוריו. יש ילדים הבוחרים לרצות את 
הוריהם ובכך הם משיגים תשומת לב חיובית. ההורים 
משבחים אותם, מרעיפים עליהם מילים חמות: "איזה 
ילד טוב אתה, שומע בקול אבא ואמא" וכד'. ויש ילדים 
הבוחרים להשיג את תשומת הלב דווקא בצורה הפוכה: 
הם מחליטים לא לשמוע בקול הוריהם ובכך להשיג 

תשומת לב שלילית. 

להורים, הרבה יותר נעים וקל עם "ילד טוב ירושלים" 
העושה כל מה שאומרים לו. לכן חובה ללמוד מה רוצה 
הילד, התינוק, כאשר הוא "עושה הפוך", ובעיקר מהי 
התגובה הנכונה. כאמור, אנו בודקים מה הילד מבקש 
להשיג בהתנהגותו, מהי מטרתו. הואיל ולמדנו שמטרתו 
היא לקבל תשומת לב מהוריו - אם נצליח לא להעניק 

לו את מה שהוא מבקש, הוא יחדל.

ומכאן לבתכם היקרה. היא בוודאי בחרה ללכת בדרך 
הקשה ולקבל תשומת לב שלילית מכם, ההורים. שימו 
לב כמה פעמים אתם מדברים אתה או מדברים ביניכם 
עליה. היא ממש במרכז החיים שלכם. עבורה, זו שמחה 

גדולה ותשומת לב מצוינת שהיא מקבלת מכם. 

בהתנהלות  להתעלם.  ניסיון  שעשיתם  גם  כתבתם 
של הילדה, צריך להבין מה היא חושבת כאשר אתם 
מתעלמים. היא חושבת שאינכם שמים לב למעשיה 
ושאם תגביר את הלחץ עליכם, אולי זה יעזור. לכן, היא 
תחפש עוד ועוד מקרים שבהם לא תשמע בקולכם, 
הלב  תשומת  את  לה  ותקדישו  תתעוררו  אז  ואולי 
- יש בכך תשומת לב  הנכספת. פרסים או עונשים 
מרקיעת שחקים מצדכם. ודאי שהיא תמשיך בדרכה, 
כי בכך היא משיגה את מטרתה. נכון, גם עונש הוא 

תשומת לב!

עושה  שהיא  מה  את  לראות  לעשות?  מה  כן,  אם 
מטריד  לא  שזה  אבל  רואים,  שאתם  לה  ולהראות 

אתכם. אם היא אינה רוצה לישון, תשאלו לפי תומכם: 
"מה פתאום בתנו מהלכת בבית, הרי היא צריכה להיות 
במיטה?" רק זאת ולא להוסיף. כך ברור לה שאתם רואים 
שהיא אינה במיטה, אבל זה לא מטריד אתכם. והעיקר, 

היא אינה זוכה לתשומת לב. העייפות הטבעית תגבר, 
והיא תחזור לישון מעצמה. יתכן שהמשחק יימשך כמה 
לילות, אבל אחר כך הכל יירגע. בכיוון זה יש ללכת גם 

בשאר הנושאים שאותם הזכרתם 

שאלה
בתנו, בת קצת יותר משנתיים, היתה שומעת לנו עד עתה, אך בזמן האחרון היא ממש לא ממושמעת. משכיבים אותה לישון - היא קמה ו"מטיילת". 
אומרים לה להתלבש - היא ממשיכה לשחק. בקיצור, עושה מה שהיא רוצה. ניסינו להתעלם ממנה, לומר לה פעם אחת, אבל הכל ממשיך כרגיל. 

פרסים, עונשים - שום דבר לא עוזר. אולי היא קטנה מדי וצריך לחכות שתגדל; אבל מה בינתיים?

ענייןמשפחתי?!

תשובה

בין קודש לנוף

www.eretz1.info02-9974222  :הטל' הירוק

תון
ב
ש

סדרת שבתות החורף  של
בס"ד

רמת רחל 
וישב  16.12

ד"ר חגי משגב
...וישלחהו מעמק חברון

מעלה החמישה
וארא  20.1

פרופ' אביגדור שנאן
והבאתי אתכם אל הארץ... 
ונתתי אותה לכם מורשה...

רמת רחל 
שבת שירה  בשלח  3.2  

הרב יוסי שריד
עם שירת האילנות

כינר 
משפטים  17.2

"ושתי את גבולך מים סוף ועד 
ים פלשתים וממדבר..."

שבת הגדול
פארק ירושלים

ונחשולים

שפיים
שבת חנוכה

מקץ  23.12  
ד"ר יואל שילה

נחשולים 
ויחי  6.1

ד"ר חיים שלם
י' בטבת - שואה וגבורה

חנוכה
של אורות וחוויות

כ"ט כסלו-ב' טבת, 25-28.12
לינות וטיולים בהרי אילת

עם המדריכים המעולים ביותר באילת
4X4 ברכבים פרטיים / לאוהבי לכת / לבעלי

עם מיטב המרצים, התכנים המרתקים וסיור רגלי

הי דרומה לאילת - אירוח, נופש וטיולי חוויה

תון
ב
ש
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המקצועות  אחד  ספק  ללא  הוא  הצאן  רעיית  מקצוע 
הדומיננטיים בפרשיות השבוע של ספר בראשית. הבנת 
חשיבות הרעייה בימינו יכולה להעניק, אולי, זווית פרשנית 

אקטואלית לעובדה שאבותינו היו כולם רועי צאן.

מאז ומעולם היתה הרעייה אחד הכלים האפקטיביים 
ביותר לשמירה על הקרקע. הרעייה מאפשרת אחיזה 
בשטחים נרחבים באמצעים פשוטים יחסית, ומסיבה זו 
היא מוכרת במדינת ישראל בעשרות השנים האחרונות 
כבעלת חשיבות אסטרטגית. לשם קידומה של הרעייה 
הוקמה "רשות המרעה" במשרד החקלאות שתפקידה 
לסייע למגדלי הצאן והבקר, בין השאר בתשתיות, בגידור 

ובמענקים כספיים. 

מן הצד השני, להבדיל, בדרך זו גם נוצרו "תביעות הבעלות" 
הרבות של הבדווים על אדמות הנגב. בנדידתם עם עדרי 
הצאן עברו השבטים הבדווים מאות אלפי דונמים ובשל 

כך, לטענתם, הם שייכים היום להם.

מהווים  הרעייה,  של  האסטרטגית  חשיבותה  בשל 
שטחי המרעה אחת מזירות הלחימה הקשות במלחמת 
הקרקעות המתנהלת היום - בעיקר, אך לא רק, באיזור 

הצפון. כדרכם, עושים אלו הרוצים לפגוע באחיזה היהודית 
באדמות הלאום שימוש הן באמצעים אלימים של פגיעה 
וגרימת נזקים לחקלאים היהודיים במגמה לסלקם משטחי 
המרעה, והן באמצעים חוקיים של רתימת בתי המשפט 

בישראל לצדם, בשמם של "ערכי השוויון והצדק".

למרות חשיבותו הרבה של תחום הרעייה, לא הוסדר 
שטחי  הקצאת  מסודרת.  בחקיקה  היום  עד  הנושא 
המרעה והאכיפה כנגד מסיגי גבול מוסדרים עד היום 
בשתי פקודות מנדטוריות ארכאיות שאינן נותנות מענה 

למציאות הנוכחית.

השבוע התקיים דיון שני בוועדת הכלכלה של הכנסת 

שניה  קריאה  לקראת  הרעייה",  חוק  "הצעת  בהכנת 

הכנסת  חבר  ומוביל  יזם  החוק  את  בכנסת.  ושלישית 

לו  לסייע  הזכות  את  לנו  יש  ולשמחתנו  אריאל  אורי 

בכך. הצעת החוק נועדה להסדיר באופן כולל את תחום 

הרעייה, החל משלב הקצאתם של שטחי המרעה וכלה 

בשלבים מאוחרים יותר של שמירה על הקרקע ושל מתן 

כלי אכיפה אפקטיביים לרשויות האכיפה, בכדי להגן על 

החקלאים מפני פשיעה ואלימות.

המאבק סביב הצעת החוק מתנהל, נכון לעכשיו, בין חברי 

הכנסת הרואים בחוק חוק ציוני מהמעלה הראשונה - לבין 

גורמים מסוימים במשרד החקלאות שחפצים לעקר את 

החוק מתכליתו הציונית ולהותירו כחוק חברתי, כלכלי 

במנגנוני  ביטוי  לידי  כמובן,  באים,  ההבדלים  וסביבתי. 

חשוב  ככלי  הרעייה  של  תפקידה  ובהבנת  ההקצאה 

בשמירה על אדמות הלאום.

נקווה שיהא מעשה אבות סימן לבנים ומה שהבינו אבות 

האומה, שעסקו ברעייה וזכו להחזיק בדרך זו באדמת הארץ 

- יבינו גם הח"כים שיאשרו את החוק בגרסתו הציונית 

קוראים את השטח חקיקה מלכתחילה
בצלאל סמוטריץ - מנהל הפעילות בתנועת רגבים

לסבא רבא משה )מושקו( ורעייתו יעל מושקוביץ, לסבא פרופ' יעקב ולסבתא שלומית כץ, לסבא שלמה ולסבתא חני וולך 
ולהורים, שילה ודברת כץ מזל טוב בהיכנס הבחור הוד אלישע הי"ו לעול מצוות. 

מאחלים: ישראל ורונית גולדברג, אורית פריהן וכל צוות 

±∞Ø±± המחיר צמוד למדד תשומות הבניה

להרגיש נחלאות במרחק נגיעה
היישוב מעלה מכמשֹ מזמין אתכם לגור בסגנון ירושלמי¨ 

קרוב≠קרוב לעיר הבירה¨ וליהנות מאיכות חיים שמשלבת 
את כל המעלותÆ זה הזמן לעלות°

הבית∫
וילה דו≠קומתית
עם גינה צמודה 

היישוב∫
דתי≠לאומי קהילתי¨ 

תוסס ומגוון

המיקום∫ 
רק μ± דקות 

מירושלים

המחיר∫ ∞∞∞¨∑≤∏₪

abarzi@gmail.com ˇ ∞μ¥≠∂π∂∂π¥± ∫משווק ≠ בועז
±∞Ø∞ ±± המחיר צמוד למדד תשומות הבניה

הבית∫
וילה דו≠קומתית
עם גינה צמודה 

היישוב∫
דתי≠לאומי קהילתי¨

תוסס ומגוון

המיקום∫
דקות  ±μ רק

מירושלים
קק ק

₪∏≥∑¨∞∞∞ המחיר∫

π¥± ∫משווק ≠ בועז

נחלאות במכמש

 
בשל חשיבותה האסטרטגית של 

הרעייה, מהווים שטחי המרעה אחת 
מזירות הלחימה הקשות במלחמת 
הקרקעות המתנהלת היום - בעיקר, 

אך לא רק, באיזור הצפון
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wwwÆharavÆcoÆil      ∞≤≠∂μ≤±±πμ    ∫לפרטים והזמנות
חנות ההוצאה לאור שטנר ≤ קומה ג ©ליד תיאטרון אספקלריא® גבעת שאול≠ ירושלים

∞μ∞≠π∞πππ≥μ להנצחה והקדשה על ספרי הרב ≠ מור דהן
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ונפלאות
ספר 
מתנה 

לבחירה 

בכל קנייה°°°™

סט אביהם של ישראל  סיפורי ניסים בזמן הזה

מאמר מרדכי מועדים וימים

הלכות חנוכה לספרדים ואשכנזים

סט דברי מרדכי 
 מאמרים¨ פרפראות¨ מעשה רב והלכה בפרשה

לספרים בראשית¨ שמות¨ ויקרא¨ במדבר ודברים

ישועות מרדכי  

אביהם של ישראל

על התורה חומש בראשית

עם פרק מיוחד על חג החנוכה

ישועות וסגולות

עפ“י פסקי הרבהלכות חנוכה

הי"ו  פולארד  יהונתן  אחינו  על  ודובר  נכתב  כבר  רבות 
בכלא,  ימים   9,500 שנים.   26 האמריקאי  בכלא  הזרוק 
מספר בלתי נתפס, בלי כל פרופורציה ל"עוון" שנאשם 
ידידתה היחידה של  ריגול לטובת מדינת היהודים,  בו: 

ארצות הברית במזרח התיכון. 

הכאב  למה  היא:  ומתבקשת  העולה  הקשה  השאלה 
והזעזוע לנוכח מאסרו הממושך לא מרעיד אצלנו את 
אמות הסיפים? מדוע היחס העויין והאכזרי של הממשל 
האמריקאי כלפי פולארד, שסיכן ומסר עצמו למען העם 
היהודי ומדינת ישראל, לא מזעזע את כולנו וגורם לנו 
להתאחד כאיש אחד למענו? הטרגדיה של יהונתן עוברת 

לידנו אבל לא חודרת לתוכנו. ולעומתו, הדאגה לגלעד 
שליט וההשתתפות עם הכאב ועם הייסורים של הוריו 
ושל משפחתו, איחדו את כולנו. לא היה אחד בישראל 
שלא כאב את כאב המשפחה והתפלל לחזרתו של "הבן 
של כולנו" לחיק משפחתו ועמו; עד כדי כך שממשלת 
ישראל הסכימה לשלם עבורו מחיר קשה מנשוא, עם 
אף  על  הישראלית,  בציבוריות  גדולים  תמיכה  אחוזי 

הסיכונים הרבים מהמהלך.

אז מה קורה אתנו? נראה כי מבלי משים, מתברר כאן 
יחס שונה לאח היושב בארץ ישראל לעומת האח הגר 
בגולה. הרב צבי יהודה זצ"ל היה מזכיר את דברי הזוהר: 

"'ומי כעמך ישראל גוי אחד בארץ' - דווקא בארץ נקראים 
אחד". האחווה והערבות ההדדית, שהאומה הישראלית כל 
כך מצטיינת בהן, מתגלות ביתר שאת כלפי תושבי הארץ. 
וכנראה שאחינו יהונתן, על אף מסירותו והקרבתו למעננו 

- לא זוכה לאותן אחווה וסולידריות הראויות לו. 

אף על פי כן, אנו מצווים להתאזר באחריות ובסולידריות 
כוחנו  בכל  יהונתן  למען  ולהירתם  הגולה  בני  כלפי  גם 
ומאודנו. מכאן נצא בקריאה לאחינו שבתפוצות ישראל 
גוי אחד  בגולה: שובו בנים הביתה! שובו להיות עמנו, 
בארץ. רק כאן תזכו עמנו לאותה אחווה וערבות הדדית, 

לקיומו ולביצורו של עמנו ומולדתנו-מדינתנו 

אחינו יהונתן
הללאומרהרב הלל הורוביץ - היישוב היהודי בחברון
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בשבוע שעבר דנו על מה מותר להתפשר במציאת בן או 
בת זוג, ועל מה אין להתפשר. עשינו הפרדה בין שלושה 
ג.  ב. התחום הדתי;  תחומים: א. התחום האידיאולוגי; 
התחום האישיותי. מצאנו שזוג יכול לחיות חיי אושר 
ושלווה גם ללא הסכמה אידיאולוגית, ובתנאי שיכבדו 

האחד את השניה. השבוע נבחן את ההיבט הדתי.

ב. התחום הדתי-רוחני

מהווים  והבחורה  הבחור  של  הרוחני  בעולמם  פערים 
מכשול אמיתי ליציבות הקשר. אדם מאמין נפגש עם 
כבוד  יספיקו  לא  כאן  יפנה.  אשר  בכל  כדתי,  העולם 

והערכה הדדיים.

חיים  דרך  אלא  אידיאולוגי  עניין  אינה  דתית  השקפה 
הצלחת  על  להעיב  עלולים  אמיתיים  ופערים  שלמה, 
הקשר. ואולם פעמים רבות, הפער מדומה ונובע מטעויות 

בנקודת המבט. 

אתן דוגמא: בחור ירא שמיים - ודאי לא יעלה על דעתו 
להפסיד תפילה וודאי יתאמץ בכל מאודו להתפלל במניין. 
גם בנות מחויבות בתפילה, אמנם לא בשלוש תפילות 
ביום ולא בתפילה במניין, אך בכל זאת. ויחד עם זאת, ישנן 
בחורות יראות שמיים ושלמות בעולמן שאינן מתפללות 
יראי  בחורים  שמתפללים  כפי  וארוכה  שלמה  תפילה 
שמיים. הדברים אמורים במיוחד לגבי אמהות, שפעמים 

רבות מסתפקות בברכות השחר. 

פער זה עלול לגרום אכזבה מרה אצל הגבר, אולם לאמיתו 
של דבר אין עובדה זו מעידה בהכרח על חוסר יראת 

שמיים. דרך המפגש של בנות עם בוראן שונה פעמים 
רבות מדרך המפגש הגברית. עולמן של הנשים אינטימי 
בהרבה ונושא חותם של חוויה אישית מול בוראן. אין 
כל ספק שישנה מעלה בבחורה המקפידה על תפילה 
במניין, אך אל לך לנסות לנתח את עולמה של הבחורה 

על פי אמות המידה הגבריות.

מישור נוסף שיש לתת עליו את הדעת הוא המראה 
שמירת  על  מאודם  בכל  מחויבים  תורה  בני  החיצוני. 
אמנם  ברורים.  גדרים  ישנם  צניעות  ולהלכות  ההלכה, 
להקל,  והיכן  להחמיר  היכן  רבות  מחלוקות  קיימות 

ניתן  חולק.  עליהם  שאין  דברים  יש  זאת  עם  יחד  אך 
לחלוק עד היכן יש לכסות את הזרוע, אך לכל הדעות 
אין ללכת ללא שרוולים. וכן הלכות רבות נוספות שאין 

כאן המקום לפרטן.

אבל, עלינו לזכור שישנם ענייני צניעות שאינם מעידים 

כלל על מהות הבחורה ועל טיבה. פעמים רבות, דרך 
הלבוש היא תוצר של החברה שבה גדלנו. הדרך שבה 
מתלבשים בעיר מסוימת עשויה להיחשב שונה ומוזרה 
בעיר אחרת. פעמים הלבוש מעיד על עניין רוחני עמוק 
בהרבה, ויש לראות בצורת הלבוש ביטוי לעולם הפנימי - 
אך פעמים אחרות אין בכך דבר. אין לפסול קשר רק על 

פי הלבוש, ובלבד שהוא עונה על גדרי ההלכה.

שעיניו  מי  אך  להלכה,  גדרים  יש  אמנם  מזאת:  יתרה 
בראשו יודע בוודאי כי ניתן להתלבש על פי גדרי ההלכה 
המחמירים ביותר, ובכל זאת המראה הכללי איננו צנוע, וכן 
להיפך. די אם נאמר שפעמים רבות, ההולכת בלי גרביים 
צנועה בהרבה ממי שמקפידה על גרביים, ודי לחכימא 

ברמיזא... הדברים ידועים, והמוחש לא יוכחש.

מכלל דברינו נשכיל להבין שהעיקר הינה המגמה. 

ידוע מאמר חז"ל במה אדם ניכר: בכוסו, בכיסו ובכעסו. 
הרשו לי להעלות עניין נוסף: האדם ניכר בחלומו. אמנם 
חלום, פעמים רבות, נשאר בגדר חלום שלא מומש, אך 
את  מראה  החלום  לחלום.  נשגב  ערך  ישנו  זאת  בכל 
מגמתו של האדם, את שאיפותיו ואת מאוויו הכמוסים. 

לא תמיד נזכה להגשימו, אך תמיד לשם נחתור. 

האם האדם שם את הגשמתו האישית במרכז, או שהוא 
מוכן לוותר על נוחיותו כדי להגשים חיים מלאי תוכן 
וערכים, אך לא קלים בהכרח? לא בטוח שחלומותיכם 
יתממשו, אך אם לא תפסיקו להאמין בכך - יום אחד זה 

יקרה. בהצלחה! נרחיב עוד, אי"ה, בפעם הבאה  

הכל עניין של השקפה )חלק ב'(
נהלךברגש הרב דני אלינר - ר"מ בישיבת ההסדר "אור עציון"

 
השקפה דתית 

אינה עניין אידיאולוגי אלא 
דרך חיים שלמה, ופערים אמיתיים 

עלולים להעיב 
על הצלחת הקשר
 

שפע של פעילויות 
לכל המשפחה 

באתרי המורשת במהלך החג

בחנוכה חוגגים 
100 שנה 
לפריחת הנגב

לכל הפעילויות ולמידע נוסף בקרו באתר
www.habsor.co.il

במלאת שלושים לפטירת רבנו

הרב אהוד ברזילי זצ“ל
אי“ה יערך כינוס רבנים חברים ובוגרים

בכדי להתבונן בתהליכים שהרב אהוד פיתח בנו
Æבכינוס יקחו חלק הרב צבי קוסטינר והרב אלישע וישליצקי

הכינוס יתקיים במוצש“ק פרשת ”וישלח“
בשעה ∞≤∫∞≥ בבית המדרש הקהילתי בגבעת שמואל¨ רחוב נעמי שמר ±

ביום ראשון ט“ו כסליו בשעה ∞∞∫∏± תערך אזכרה לרב אהוד זצ“ל 
בישיבת הר המור בירושלים¨ רחוב דרך כרמית ±

בבניין ציון וירושלים ננוחם

סגן ראש העיר שלחם לבניינה¨ שלמותה וקדושתה של ירושלים
נתכנס כולנו¨ ידידיו ומקוריו להעלות את זכרו
נעלה לקברו אי“ה ביום א‘ כ“ב בסלו תשע“ב

Æבדיוק ±μ∫¥μ בחלקת הנביאים בהר הזיתים בשעה
Æנתכנס בביכ“נ ע“ש שמואל מאיר בעיריית ירושלים ±∑∫±μ בשעה

המשפחה

במלאת חמש עשרה שנים
להסתלקותו של יקירנו

ר‘ שמואל מאיר זצ“ל

∞≤ ≠∂μ≥μ∏≤π ∫פרטים לגבי הסעה
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גילוידעת

www.levhatzula.co.il | ∞µ≤≠π∑∏∏∑±± ˇ ירקונים ∑∂ פתח תקוה

גלאט כשר כל השנה
גן מקורה לחורף 

אחרוניםתאריכיםנותרו

טוב להודות לה'
הרבנית נעמי שחור - רכזת התמחות תנ"ך, מכללת אורות ישראל, אלקנה

ויעקב.  עשו   - זו  בפרשה  נפגשים  עשירים  אחים  שני 
שניהם מעריכים את עושרם, אך לשניהם הערכה שונה. 
עשו אומר: "יש לי רב" )ל"ג, ט'( ולעומתו יעקב אומר: 
אך  ופעוט,  קטן  הבדל  לכאורה  י"א(.  )ל"ג,  כל"  לי  "יש 
למעשה - תפיסות עולם הפוכות מתגלמות במילים אלו, 

בנות שתי האותיות. 

יש המודדים את חלקם בעולם ומגיעים למסקנה שיש 
'רב', אך כמובן לא מספיק. תמיד רוצים הם עוד,  להם 
בבחינת "אוהב כסף לא ישבע כסף" )קהלת ה', ט'(. הם 
עסוקים תמיד בשאלות מה יש לשני יותר ומה עדיין לא 
השיגו. לעומתם, אחרים חיים מלכתחילה בתחושה שיש 
להם 'כל', גם אם זה כולל בפועל מעט מאוד. תחושתם 
היא, בדומה ליעקב, "קטונתי מכל החסדים": גם אם יש 

לי מעט, הכל הוא חסד מהקב"ה ועלי להודות לו.

עם זאת קשה להבין: כיצד ניתן להגיע למצב של "איזהו 
עשיר - השמח בחלקו"? ממילא קשה להרגיש "עשיר" 
לעומת אחרים, שהרי כבר נאמר "קשים מזונותיו של 
אדם כפליים כיולדה" - וההסבר הוא שכמעט כל אשה, 
ללא הבדל רמת חיים, עוברת לידה, ואילו בעניין הפרנסה 
יש בהחלט סיבה לקנא בשני... )פירוש "ברוך שאמר" על 

פרקי אבות(. אך לשמוח?!

ניתן להתגבר על מידת הקנאה על ידי חיזוק האמונה 
שה'כל' נקבע על ידי הקב"ה. הרצון לשנות את חלוקת 
העושר, היופי, היכולות האישיות, ולשאול "למה אין לי?" 
- נובעת בעצם מחוסר אמונה בקב"ה, באופן ניהולו את 
העולם ובהכרעותיו בנושא חלוקת המשאבים )ראב"ע, 

שמות כ', י"ג(. 

אדם מאמין צריך לקום בבוקר ובברכות השחר לערוך 
בירור מסודר מי הוא, מה מקומו ומה תפקידו בעולם, 
הוא  כך  ושמתוך  מלמעלה  נקבע  שהכל  אמונה  מתוך 
נבחר להיות יהודי ולא גוי, אדם חופשי ולא עבד, איש 
או אשה. בתוך כל הברכות הללו נכנסת גם ברכה הדומה 
לדברי יעקב: "שעשה לי כל צרכי". לומר בפה ולהתכוון 
את  יצר  העולם,  מלך  גם  שהוא  הקב"ה,  שאכן  בלב 

המציאות שברגע זה 'יש לי כל' - כל מה שצריך להיות 
לי. או כפי שנכתב בסידור רב עמרם גאון: "שלא חיסר 

מצרכיי כלום". 

לאמירה של הברכות בפה ובכוונה יש השפעה חוזרת על 
החשיבה ועל הרגש. לא עוד עמידה מול ארון הבגדים 
והמחשבה )שלעתים אף הופכת לתלונה בקול( "אין לי 
מה ללבוש", אלא אמירה של "יש לי ארון מלא בגדים" 
- ומה שנותר זה רק להחליט מה טוב ומתאים ללבוש 
התמידי  הנפשי  המתח  את  משחררת  זו  ברכה  היום. 
יש  "מה  לחיות מתוך  לא  לקניות:  בכל פעם שיוצאים 
בעגלה של השני", "למה אין לי מספיק כסף לקנות את 
השמלה הזאת", אלא לערוך קניות מתוך נקודת מוצא 
שלשמחתנו יש לנו ברוך ה' בית, בגדים, אוכל - וכעת 

אנחנו רק עורכים "השלמות" של חלב ושל קורנפלקס, 

אם  גם  לאמבטיה.  חדש  ברז  ושל  לשבת  חצאית  של 

נחליט לקנות רהיטים חדשים, אוטו חדש וכו', לא נבוא 

מתוך השוואה לשכנים, אלא מתוך צורך ומתוך תפילה 

העמידה  גם  ביותר.  לנו  המתאים  את  ישלח  שהקב"ה 

בתור באספת ההורים תיראה אחרת: במקום התחושה 

הקיימת שסביבנו יש רק הורים לילדים מוכשרים, מעולים 

בחשבון ובאנגלית, יפים ומחונכים, ו"רק לנו" יש ילדים 

שעליהם נאמר "יש לו פוטנציאל אבל...", נזכיר לעצמנו 

להודות על הילדים שלנו - המהווים את המתנה הגדולה 

ביותר שהקב"ה נתן לנו, והמתאימים לנו בדיוק. נאמר 

ונשנן לעצמנו כדברי יעקב: "הילדים אשר חנן אלוקים 

את עבדך... יש לי כל" 

מפרי ידיה

למשפחות דיקשטיין ידידיה וסט
מזל טוב לנישואי
שלמה עב"ל רוחמה

לשמחה וציפי קופלד
מזל טוב לנישואי
רבקה עב"ל נתנאל

לסבא ולסבתא רבא - 
הרב זלמן והרבנית מלמד,

לרב הלל ולרעייתו נעמי הורוביץ
מזל טוב להולדת הנין/ הנכד - בארי הי"ו

בן לאילת ואלחנן שושן

שמחה ונחת לכולם!

מאחלים באהבה, ישראל ורונית גולדברג, 
צוות  ו-גילוידעת
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דב עשייה ציבורית  משה  ר'  סבי, 
מגיד ז"ל, היה איש 
ציבור פעיל בתל-אביב; חבר מועצת העיר וראש מחלקת 
החינוך, יו"ר חברה קדישא ועוד. בית מגיד הנודע נושא 
את שמו הטוב. מסבא ז"ל למדתי שיש שכר למעורבות. 
ואדישות  ציבורית. פסיביות  - במובן של תועלת  שכר 
גם  יכול   - ואכפתי  נושאות תוצאות. מי שמעורב  אינן 

להשפיע. 
בהמשך נשאבתי לפעילות ציבורית בעיר ונבחרתי לכהן 
הדתית  במועצה  וכחברה  בתל-אביב  "אמונה"  כיו"ר 
ובמועצת העיר. בהדרגה מצאתי שאפשר ליזום ולהוביל 
מהלכים משמעותיים ושאלה המקומות האמיתיים שבהם 
ניתן לחולל שינויים. כל הצלחה שחוויתי שבה והוכיחה 
לי שאלפי מילים הנאמרות ונכתבות במסגרת האקדמית 
- אין בהן כדי להשפיע ולהנהיג תמורות  שבה עבדתי 

חברתיות, כמו במסגרת הפעילות הציבורית.

אני מתקשה להצביע על מודל לחיקוי 
בנותיי  בלבד.  אחת  דמות 
הן מקור השראה בשבילי. חוץ מחוויית האמהות שנתנו 
לי, יחד עם בניי - הן לימדו ומלמדות אותי כלל שחשוב 
"חדר  רק  ולא  משלה,  דרך  אחת  שלכל  והוא  להפנים, 

משלה" כמאמרה של וירג'יניה וולף. 
במישור הציבורי, נקשרה נפשי באשת החינוך - ובתקופה 
קצרה גם חברת כנסת - טובה אילן. אני מעריכה את עומק 
ידיעותיה, את הבנתה ואת עמדותיה בתחום הפמיניזם 
העניינית,  המפויסת,  דרכה  את  גם  אוהבת  ואני  הדתי, 

הנקייה מהתרסה. 

ברוב התחומים, מעמדה מעמד האישה 
הדתית- האשה  של 

לאומית דומה למעמדן של כלל הנשים בישראל: בתחומי 
גם  ולצערי  והבריאות,  העבודה  התעסוקה,  ההשכלה, 
הבולטים  השינויים  נגדן.  והאלימות  ההטרדה  בהיקפי 
הם בגודל המשפחות ובייצוג במרחב הציבורי. המשפחות 
הדתיות ברוכות ילדים, ולעובדה זו יש השפעה ומשמעות 
על חלוקת התפקידים ועל העול התקציבי. בעניין הייצוג, 

לצערי אנחנו עדיין נמצאות בפיגור ניכר.

דתיות פוליטיקה  לנשים  ייצוג  אין 
בפוליטיקה, משום שהמפלגות 
הדתיות הציוניות קטנות מדי. לא פעם הציבו את הנשים 
כ"קישוט", במקומות שהתבררו כבלתי ריאליים. בעולמנו 
יש עדיין רבנים בעלי השפעה הדוגלים בדיכוי עצמאותה 
של האשה ובהדרתה מן המרחב הציבורי. על אלה אפשר 
להוסיף את העובדה שדרך ההתנהלות בשדה הפוליטי 
היא קשה, יש בה הרבה מרפקנות ומשחקי אגו והמחיר 
האישי והמשפחתי שאשה עלולה לשלם - לא תמיד שווה 
ובבתי  בממשלות  נשים  אחוזי  של  בדירוג  המלך.  בנזק 
שלישי  עולם  מדינות  אחרי  מדורגת  ישראל  הנבחרים, 
כמו רואנדה, אוגנדה, נמיביה ומוזמביק. קשה להאמין, 

אבל זאת עובדה עגומה ומקוממת.
לגופו של עניין, מדובר באפליה המקפחת לא רק את 
המגדר, אלא גם את אותם מוסדות שנשים יכלו לתרום 
בהם תרומה סגולית בלתי מבוטלת. את המאבק בתחום 
הזה חובה עלינו לנהל בכל החזיתות: בחינוך, בהסברה, 

בתקנות ובחקיקה. 

שירת נשים היא כלי ביטוי שירת נשים 
רוחני ואמנותי מרגש ובעל 
עוצמה. כבר לפני שנים יזמה "אמונה" אירועים לעידוד 

"אמונה" התשיעית  ועידת  לקראת 
ישבנו עם ליאורה מינקה, יו"ר תנועת 
'אמונה',  הדתית-לאומית  האישה 
לשיחה על מעמדה של האשה הדתית 
במרחב הציבורי בכלל ובפוליטיקה 
בפרט, על שירת נשים, על עשייה 
הלימוד  שכר  יוקר  על  ציבורית, 
זהירה. אופטימיות  על   - ולסיום 

אחד
עלאחד

של הופעת זמרות וגם חזניות. מי שרוצה לשמוע - מוזמן. 
זה תלוי בזמרת, במאזין ובקהילה. בוודאי שאין פה מקום 
לכפייה. לצערנו, הקוטביות והקיצוניות בחברה הישראלית 
הופכות כל נושא למלחמה. רגישות, הכלה וסובלנות הן 
לא רק מידות הכרחיות לחיים אנושיים וחברתיים - בעיניי 

הן גם ערך יהודי. 

תנועת האשה הדתית-תנועת אמונה 
בשנת  נוסדה  לאומית 
תרצ"ה על בסיס התארגנותן של חלוצות ופועלות דתיות, 

וסעד.  חינוך  בתחומי  התמקדה  העיקרית  שפעילותן 
מראשית דרכה עסקה התנועה בעיקר בתחומים אלה, וכן 
בהקמת גני ילדים ומעונות כדי שיתאפשר לחברות לצאת 
לעבודה. הימים היו ימי עלייתם של אודים מוצלים מאש, 
ואחר כך גם ימי העלייה מארצות המזרח. בהדרגה סללה 
התנועה את דרכה הייחודית במרחב הציבורי, השתלבה 
החברה  של  ובמשימותיה  החדשה  המדינה  באתגרי 
יעדים  לעצמה  והציבה  בישראל  המתפתחת  הצעירה 
נוספים. יעדים שמטרתם לחזק את אופייה היהודי והציוני 
של המדינה, לסייע לאוכלוסיות החלשות בחברה, לגשר 
על פערים, על מחלוקות ועל מעמדות ולפעול להעצמת 

מעמד האשה ולחיזוק המשפחה היהודית.
היום 'אמונה' גאה לייצג את הפנים החדשות של האשה 
הציונית-דתית ולשקף את דמותה המוערכת של אשת 
החיל, המצליחה לא פעם לשלב חיי משפחה, השכלה 
לאתגרי  מתמדת  היענות  עם  ועסקים  קריירה  ולימוד, 

החברה והזמן.

לוועידת אמונה שתי משימות עיקריות: ועידה 
החוצה.  והתבוננות  פנימה  התבוננות 
ההישגים  הצמיחה,  ה"יש",  והצגת  סקירה  אחד,  מצד 
וההתפתחויות של חמש שנים מוצלחות שעברו, וכן הכרת 
הטוב לחברות, למתנדבות ולעובדות על תרומתן ביום-יום. 
מאידך, כמו בכל ארגון - עוצרים, בוחנים, מוודאים שאנו 
מעודכנים, רלוונטיים ועומדים במבחן התקופה, מגדירים 
שוב יעדים ובוחרים מחדש את המוסדות. אנו נושאים 
גם  וזוהי   - נכון חדש בקרבנו"  תפילה מתמדת ש"רוח 

כותרת הוועידה הקרובה. 

ב"אמונה" נגבה יוקר שכר הלימוד 
לימוד  שכר 
משרד  קובע  המחיר  את  היום.  מעונות  עבור  בעיקר 
התמ"ת. גם שם, יחד עם חברותי בארגונים המפעילים 
מעונות יום, אנו מנהלות מאבק עיקש להעמקת הסבסוד. 
אני רואה הישג עצום בכך שהשנה קיבל שר התמ"ת את 
עמדתנו ופעל לכך שהמדינה תספוג את עליית המדד 

ושלא יוטל עול נוסף על כתפי ההורים.
הזדהינו עם המחאה החברתית ועם "מחאת העגלות". 
העלינו בפני ועדת טרכטנברג השגות והצעות בסוגיית 
הלוואי  הרך.  בגיל  החינוך  של  נסבלת  הבלתי  העלות 
שנצליח במאבק המשותף לכולם, כדי שנטל החינוך לא 
שוויוני  יהיה  הזה  הבסיסי  וה"מצרך"  כך  כל  כבד  יהיה 

ובר-השגה לכולם. 

אפשר אופטימיות זהירה  אי 
ללא  לפעול 
אופטימיות ויש לנו גם על מה לסמוך. כמי שמתבוננת 
היום בחיוך על סוגיות ציבוריות הנוגעות לנשים, שהעסיקו 
בעבר את החברה והיום הן עניין שבשגרה, אני מבינה 
שכך ייראו בעתיד מאבקינו הנוכחיים. מי היה מאמין לפני 
שנים שתהיה כזאת פריחה עצומה למוסדות לימוד התורה 
לנשים? מי היה משער שפעם עוד התנהל פולמוס על 
זכותן של נשים לבחור ולהיבחר? מי היה מאמין שטוענות 
רבניות תופענה בבתי-דין? מי העלה על דעתו שיפתחו 
כל כך הרבה ערוצי שרות לנשים בצבא ובשרות הלאומי? 
אני מקווה, מייחלת ופועלת שכך יתבוננו ילדינו, בחיוך, על 
מה שמעסיק אותנו היום וישאלו בתמימות: אמא, האם 
באמת פעם לא היו 50% נשים נבחרות? האמנם נאלצתן 
להיאבק משפטית וציבורית על שילוב נשים בוועדה למינוי 
דיינים? הייתכן שלא היה שכר שווה לעבודה שווה? והאם 

תשיב בחיוך: היה-היה ואיננו עוד...

ברוב התחומים מעמדה של האישה הדתית-
לאומית דומה למעמדן של כלל הנשים בישראל, 
פרט לייצוג במרחב הציבורי ששם אנו נמצאות 
בפיגור רב < שירת נשים היא כלי ביטוי רוחני 
ואמנותי מרגש ובעל עוצמה < דרך הפעילות 
הציבורית ניתן להוביל מהלכים משמעותיים 
ולחולל שינויים < ההתנהלות בשדה הפוליטי 
והמשפחתי  האישי  והמחיר  קשה,  היא 
שווה. תמיד  לא   - לשלם  עלולה  שאשה 
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גילוידעת

הסכסוך הישראלי- גלויה
פלשתיני לגיל הרך )חלק ב'(

  אסתר סילם-אלוש

לפני מספר שבועות כתבתי על תובנות הגיל הרך בנוגע 
לסכסוך הישראלי-פלסטיני. אז השארתי את בתי בת החמש 
לחשוב כיצד לפתור את בעיית הסכסוך בכלים העומדים 

לרשותה - הרבה מחשבה ישירה ותום לב.

יום אחד, במקום שבו מתרחשות רוב שיחות הנפש בין אם 
לבתה - מקלחת הערב  של הילדים- פנתה אלי שוב בתי 
המהורהרת: "נכון הערבים רוצים לקחת לנו את כל ארץ 

ישראל?" 

"אה"... התלבטות. ראיתי חרדה של ממש על פניה של בתי 
והחלטתי לרכך מעט את המכה.

"לא, לא את כל ישראל הם רוצים. רק חלק", הבטחתי. 

"אה", הבעת הקלה התפשטה על פניה. "אז מה הבעיה? 
ניתן להם חלק!" 

"מה ניתן להם?" תהיתי.

"את ירושלים!" ענתה הילדה בקריאת ניצחון. 

"את ירושלים?!" נבעתתי. "אבל סבא וסבתא גרים שם, וגם 
בית המקדש יהיה בירושלים". 

"אה, נכון", חזרה בה הקטנה. 

נוכל לתת לערבים בכדי  בעודה מהרהרת מה בכל זאת 
להרגיע אותם מעט, קראה הקטנה: 

"אז ניתן להם את תל-אביב!" 

"תל-אביב?!" כל גופי מחה נגד הרעיון. 

"כן, כן", היא קראה בהחלטיות. "שהאנשים בתל-אביב פשוט 
יעברו דירה והערבים יעברו לשם". 

"את לא רוצה אולי לתת להם את גוש עציון?" החלטתי 
לבדוק. 

"לא", סירבה הקטנה להתייחס לרעיון. הן אנחנו מתגוררים 
בגוש עציון. לא יעלה על הדעת.

"לא, לא. עדיף לתת להם את תל-אביב", היא חייכה, שמחה 
על כך שפתרה את כל בעיותיה של מדינת ישראל ברגע 

אחד. 

רגע לאחר שכולי התקוממתי מהרעיון והשתאיתי מהפשטות 
שבה הקטנה מציעה את העיר ששומעים עליה הכי הרבה 
בתקשורת, את העיר שסומנה כפנינה על ידי מעצבי דעת 

קהל - חשבתי לעצמי: רעיון מעניין.

תל-אביב זה רעיון מעניין. ועוד יותר מעניין מה היו חושבים 

התל-אביבים על הרעיון הנפלא שצמח לו באמבטיה. האם 
גם אז היו רבים כל כך מהם נותרים בדעה שעלינו להתחשב 
ברגשותיהם של בני-דודינו ולתת להם פיסת אדמה לנוח 

בה? 

או שאולי ישנו איזשהו סיכוי שהרעיון הספציפי הזה היה 
מחבר אותם לצד הימני של המפה? 

ראו עד כמה הכל בעיני המתבונן. הן בעיני ילדה קטנה שכל 
חייה סובבים סביב היישוב שבו היא גרה, תל-אביב מיותרת 
לחלוטין ואפשר בהחלט לוותר עליה. הן אין לה שום רגשות 
למקום. האם ייתכן שזו בדיוק הסיבה בשלה תל-אביבים רבים 
היו מוכנים בקלות לוותר על גוש עציון - פשוט כי הם לא 
מכירים אותו? הייתכן שכל הוויכוח בינינו לבין הצד השמאלי 
של המפה הוא כוויכוח עם ילד קטן בן חמש, שעל מה שהוא 
לא מכיר הוא מוכן בשמחה לוותר? האם הכול מתחיל ונגמר 

בסופו של דבר בעניין כה פעוט כמו תודעה?

עד שאקבל תשובות לתהיותיי, אני מתכוונת לנסות להשכיב 
את הקטנה לישון. הן מבחינתי, לפחות לשעה הקרובה, זו 

המלחמה הגדולה באמת... 

באמת? גם לי יוצאתמדעתה 
נמאס כבר, אבל 
את הראשונה...

נמאס לי כבר 
לצאת, אתה בערך 
הבחור מס' 100 
שאני יוצאת איתו

תודה לעופר מעוז על הרעיון. ציירה: תיקי עדרי

המדור מוקדש ל: עקיבה נמן ודליה;
יאיר שינדלר ויפעת ברגר;
עינה אוחנה ויוחאי רואיני;

ותמר פורר ורועי שביט;
שהתחתנו/מתחתנים השבוע. 
ול: רבקה יאול ודודי הוכברג;

עדי וינקלר ואיתמר עזרא;
איילת-חן סקיטל ויואל שישפורטיש;

יעל קדרון ואבי סטון;
ואיילת דורוני ואביעד עובדיה;

שהתארסו בשבוע האחרון.  
ולכל אלו שעדיין מחפשים, שימצאו בקרוב!

גם לכם היו פדיחות בדייטים? 
גם לכן נמאס לשמוע את השאלה 

איך יראה שולחן השבת שלכן, 
ועוד יותר את התשובה של הצד השני?

 gdaat@pisrael.com :שלחו אלינו ל
או ספרו לנו בפייסבוק

פדיחות וסיפורים מצחיקים מדייטים, 
ואת הסיפורים הטובים ביותר 

נכניס לבועות בקומיקס.
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משבר  יצרה   - עבר  שבנך  הקשה  התאונה 
בודדה  שנשארת  מרגישה  ואת  במשפחה,  גדול 

במערכה.

קשיים  עם  להתמודד  לנו  שעוזרים  הדברים  אחד 
ומשברים היא התמיכה המשפחתית, ואת מרגישה 
שאין לך את זה. נוצרה תחושה שכאילו הפציעה 

הקשה של הבן שלכם - זו בעיה שלך. 

זה  שלך.  הילד  עם  להיות  גדול  צורך  מרגישה  את 
טבעי ונכון. 

והילדים.  וטענות  מצד בעלך  גרם לכעסים  הדבר 
הסדר הישן והטוב - הופר.

וזה  אחורה.  הגלגל  את  להחזיר  רוצה  המשפחה 
בלתי אפשרי.

הילדים שלך ובעלך-  רוצים אמא בבית, רוצים בית 
שמתפקד כמו בית רגיל, והם צודקים.

זז,  מהמערכת  אחד  כאשר  משפחתית,  במערכת 
נוצרת' תזוזה בכל המערכת. כאשר חל שינוי אצל 
כל  אצל  שינוי  יוצר  הדבר  המשפחה,   מבני  אחד 

בני המשפחה.

השאלה היא האם התזוזה שנוצרה אצלכם חייבת 
להיות כך או שאולי אפשר לשנות את התזוזה?

את התזוזה של הבן - לצערנו כנראה שאי אפשר 
יהיה לשנות באופן משמעותי.

אבל אולי אפשר לשנות את התזוזה שלכם באופן 
שהיא לא תרסק את המשפחה.

המשבר שאתם עוברים הוא משבר מתמשך וחריף 
וסביר להניח שכל אחד מבני המשפחה חווה את 

עוצמת המשבר באופן אחר.

המשימה שלך ושל המשפחה היא להתמודד עם 
המשבר ולהתארגן מחדש. לשנות את התזוזה.

נוכחת  להיות  להמשיך  היא  הכוונה  שונה  תזוזה 
בבית  להשקיע  להמשיך  אבל  הפגוע,  הבן  עם 

ובילדים.

אל תשכחי שאת אמא של הבן הפגוע, אבל גם אמא 
של עוד ארבעה ילדים שזקוקים לך מאוד, את גם 
אישה לבעלך ואת גם אדם לעצמך. כשאת נעדרת 
כל כך הרבה מהבית תקופה כה ארוכה - חשבי מה 

את משדרת לשאר הילדים?

"כדי לקבל יחס מאימא אולי  כדאי להיות חולה, או 
כדאי 'ליצור' משבר שכלשהו. אולי כך אמא תשים 

לב אלי" את בודאי לא רוצה את זה וגם הילדים שלך 
היו מעדיפים לקבל ממך יחס בצורה רגילה.

נכון שמתפתחים לחצים וקשיים ואת מרגישה שאין 
לך ולכם את הכלים והכוחות להתמודד ולהסתגל 
דברים  שלושה  ישנם  זאת,  ובכל  החדש,  למצב 
שיכולים לסייע לכם להתמודד וליצור תזוזה שונה 
לאמונה  בנוסף  )כמובן,  עכשיו.  עד  שנוצרה  מזו 

בקב"ה שהכול מאיתו וכו'(

לכידות משפחתית - ככל שהמשפחה תהיה מלוכדת 
תהיה  המשפחה  בני  כל  בין  התמיכה  ורמת  יותר 
גבוהה, כך תצליחו להתמודד ולהסתגל למצב החדש. 
ככל שתצליחו להביע רגשות ולהבין זה את זה- הדבר 
הדבר  משמעות  המצב.  עם  להתמודד  לכם  יסייע 
כחלק  הפגוע  הבן  את  תראה  שהמשפחה   - היא 
מהמשפחה כולה ותרצה להיות שותפה  בביקורים 
אצלו. שבני המשפחה יגלו הבנה למציאות החדשה 
שדורשת ממך להעדר מהבית וגם את תוכלי לגלות 
הבנה ולהיות קשובה לצרכים של שאר בני המשפחה 

שזקוקים לך כל כך

חשוב  המשפחה-  בני  בין  טובה  תקשורת  רמת 
שתשתפי את בעלך וילדייך במצבו של הבן. כדאי 
מאוד לקיים דיאלוג בין בני המשפחה על ההחלטות 
בפיתרון  משותפת  לחשיבה  ולהביא  שמתקבלות, 
גלויה  הבעיות שנוצרו. רמת תקשורת משפחתית 
וגבוהה, תגרום לבני המשפחה לקחת חלק ואחריות 
המשבר  עם  ולהתמודד  החדש  במצב  משותפת 
בצורה טובה ויעילה יותר. וכך המשפחה כולה תוכל 

לתפקד טוב יותר.

הסתכלות מציאותית - ידע זה כוח. מצב של חוסר 
ידיעה גורם לנו לאבד שליטה. לכן כדאי שתבדקו 
עד כמה אתם מודעים למצבו של הבן, עד כמה הוא 
בר שינוי, האם ישנו פיתרון למצבו? חשוב שתהיו 
העתידיות.  והשלכותיו  הדבר  למשמעות  מודעים 
להיות מציאותיים תוך כדי שמירה על אופטימיות 
ולהבין  לטוב  ולקוות  להתפלל  להמשיך  )זהירה(. 

שלא הכול בידיים ובשליטה שלכם. 

הדברים הללו יוצרים חוסן משפחתי ויסייעו לכם 
להסתגל למצב החדש שנוצר בהתנהלות שמצליחה 
על  ושומרת  מכם  אחד  כל  של  הצרכים  בין  לאזן 

היציבות של המשפחה כולה  

zivko@bezeqint.net :לפניות לזיוה קוסטינר

יש לנו חמישה ילדים. הבן השני, בן 14, נפצע בתאונה בפגיעה מוחית קשה. לאחר שהיה תקופה מסוימת בבית חולים 
שיקומי והתברר לנו שמצבו בלתי הפיך - העברנו אותו למוסד שיקומי לאנשים בעלי פגיעות מוחיות וגופניות.

בהתחלה, בעלי ואני היינו עם הילד יום ולילה. לפני כחודש בעלי חזר לעבודה ואני צמודה לבן. שאר ילדינו נמצאים  
וטוען שאני  כיום הם סביב הבן. בעלי כועס עלי  בבית עם אחותי ששומרת עליהם. אפשר לומר שהחיים שלי 
מזניחה את הילדים. גם הילדים - בייחוד שלושת הקטנים -  לא מבינים אותי ודורשים שאחזור להיות בבית כמו 
לפני התאונה. אני מרגישה קרועה, כאובה ומאוכזבת  מכך שלא מבינים עד כמה חשוב שאהיה עם הבן, אדבר איתו, 

אשיר לו - אולי משהו יזוז אצלו. אני באמת לא יודעת מה לעשות, למי להקשיב?

גילוילב

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

לאמי היקרה,

זה נכון שעברו עליך שנים לא קלות.

את ואבא גידלתם משפחה ברוכת ילדים

ועל כך מודים אנחנו לכם יום יום.

אין מתנה יפה יותר מהרבה אחים ואחיות.

במטבח,  עלייך  עברו  רבות  ששנים  בטוחה  אני 
מקצועית  מקריירה  ורחוק  כביסה  הררי  בין 

מבטיחה.

השקעת בנו את מירב זמנך.

כעת גדלנו. חלקנו נשואים, חלקנו רווקים וגרים 
מחוץ לבית וחלקנו עדיין מתגוררים בבית.

כולנו כבר עם יכולת לדאוג לעצמנו.

ואת, אמא, החלטת שבכך הסתיים תפקידך.

ליהנות  רוצה  את  וכעת  קשה,  מספיק  עבדת 
מהשנים שנותרו.

מבחינה  מכניסה  מאד  לא  עבודה  לך  מצאת 
כספית, אך ממלאת את זמנך במשך ששה ימים 

בשבוע.

ללוות  או  בשלומינו  להתעניין  מתקשרת  אינך 
עזרה  להציע  שלא  בוודאי  ילדינו,  בגידול  אותנו 

או ביקור של סבתא. 

כל מה שאת רוצה זה חופש, להחזיר לעצמך את 
כל השנים שנלקחו ממך.

אנחנו כבר לא חלק משגרת יומך, ובכל הזדמנות 
את טורחת להדגיש כמה טרחת ועמלת כל השנים 

וכמה חיכית שנגדל.

שזקוקים  ילדים  עודנו  אך  גדלנו,  אמנם  ואנחנו 
לאמא מתעניינת, אוהבת, אכפתית.

הילדים שלנו מאד כמהים לסבתא. 

והתחושות שלנו מאד קשות.

אני רוצה לקוות ולהאמין שניתן ללדת משפחה 
כדי  וחשק  אנרגיה  לשמור  ועדיין  ילדים  ברוכת 
ללוות את הילדים כשהם גדולים ובעלי משפחות 

בעצמם.

המצב הנוכחי מעורר בי סימני שאלה רבים.

העבודה  את  לעזוב  ממך  מבקשת  אינני  לא, 
תחזרי  אם  נשמח  אך  כולך,  כל  את  שממלאת 

להיות אמא דואגת, אכפתית.

ואנחנו  רטוב,  לא  כבר  שלנו  שהטיטול  למרות 
יודעים לאכול ולהתקלח לבד, אנחנו עדיין זקוקים 

לאמא.

מישהי  זו  אמא  בילדות.  רק  לא  היא  אמא  כי 
שאוהבת ומלווה תמיד.

בתך.

תשובה: 

שאלה: 

חוותדעת
התארגנות למצב חדש

זיוה קוסטינר - מטפלת זוגיות ומשפחה



15

גילוידעת
לע

ס
ב
ה 

יל
מ

תהילה גולדשטיין

תשובה לפרשת "נח": מדי - אחד מבניו של יפת, כוש - אחד מבניו של חם 
הזוכים: משפחת מלאכי, קריית שמואל, חיפה

לך וגם לך -  פיצוחים
שאלה מפרשת "וישלח",

יעקב שולח לעשו מלאכים - 
דהיינו שליחים.

בסיפור שליחותם נאמרים   
תשעה מספרים.
מה הם? האם אתם מנחשים

מה להם ולחמש מאות וחמישים? 

חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן
ועתשובות שלחו למייל: gdaat@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. 

שב
 ה

דת
חי שעבר

שבוע 
שובות מה

ת

המדור בחסות:

זה עונג שבת

תשובה לפרשת ויצא: בפרק ל"א פסוק מ"א, יעקב אומר ללבן: "זה לי עשרים שנה בביתך 
עבדתיך, ארבע עשרה שנה בשתי בנותיך, ושש שנים בצאנך".

הזוכה: יעקב אידלס, הר ברכה

שעברדעתילדים
שבוע 

שובות מה
ת

תשובות שלחו למייל: 
 yeladim@pisrael.com

עד יום שלישי הקרוב. 
בין הפותרים נכונה יוגרלו פרסים. בהצלחה!

וע
שב

 ה
דת

חי

1. האם שמבכה על בניה נותרה ללא ראשיתה )ל"ג, ב'(
2. לא שבת )ל"ב, י"ב(

3. אפיק, נתיב ללא סופו )ל"ב, י"ח(
4. סימן הניצחון רטוב בסופו )ל"ב, ג'(

הפרסים מתנת מנטוס

פתרון ריבוע הקסם 
מהשבוע שעבר:

הזוכה:
עוזיאל כהן מנהריה

נ ב
נ ב א

ו נ ב א
נ ב ו א ר

יעקב בני, ברח אל 
לבן אחי כי עשיו רוצה 

להרגך!!

אמא אל תדאגי, 
אני עוד אחזור...

ה', אני 
תלוי בך

לבגד ללבושתדאג לי בבקשה 
וללחם 

לאכול...

ה', אני יודע 
שאני הולך 

למקום סכנה

ואני צריך שהשכינה 
תהיה איתי, ולכן עזור לי 
להישמר מלשון הרע- 

שמסלקת את השכינה...*

*עפ"י המדרש

שימו לב, אם יעקב 

אבינו צריך להתפלל 

להישמר מלשון הרע- 

אז כל שכן אנחנו... 

בהצלחה!!
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